
Mám spolužačku, která svůj profesionální život věnovala jaderné fyzice. Při setkání po mnoha letech od 
maturity jsme se domluvily, že bydlíme šest kilometrů od sebe. A jaké bylo mé překvapení, když jsem zjistila, že 
tato blonďatá vědkyně hraje v orchestru, který každoročně uvádí v Ondřejově a širokém okolí Rybovu vánoční 
mši. Hraje, protože má ráda hudbu, protože chce udělat radost ostatním. Hraje snad i proto, že hledá protiváhu ke 
studenému rozumu vědy.

V lidském světě je už to tak zařízeno, že se musíme perně starat o střechu nad hlavou, o jídlo, teplo, 
o mláďata, a na to vše vydělávat peníze. Je už to tak, že chceme stále víc a víc a na peníze přepočítáváme 
všechno. Říká se tomu civilizace. Ale z této matematiky nějak uniká důstojný a povznášející pocit, který vzniká, 
když uděláme něco pro radost jiným. Jen tak, bez nároků na odměnu. Je to důstojný a povznášející pocit, když se 
na chvíli staneme tím, kdo naslouchá druhému člověku. Kdo podá ruku. Pomůže s kočárkem do autobusu. Kdo 
soustředěně naslouchá kodrcavé četbě dítěte a pochválí je. Kdo poděkuje či pozdraví. Kdo vnímá lidi kolem sebe, 
je s nimi, jde s nimi a s jistou pokorou dýchá stejný vzduch.

Půjdem spolu nejen do Betléma, ale i hodiny, dny a měsíce příštího roku. Budeme se potkávat v obchodě, 
v čekárně u lékaře, v hasičské zbrojnici, na zastávce. Mohou to být setkání mrazivá, lhostejná, nebo proteplená 
sounáležitostí. Jsou to jen okamžiky, řeknete. Ale z okamžiků je složeno celé naše bytí. Máme je ve svých rukou, 
ovlivňujeme je vlastní vůlí. Ano,  v naší moci je udělat svět báječným místem k narození, jak praví básník. A když 
ne celý svět, tak aspoň tu  část, kam dohlédneme.

Takže zatímco se nad silnicí mezi Třemblaty a Struhařovem tvoří jiskřivě bílé sněhové stříšky, pospíchá Anita 
se svými kolegy muzikanty do  zkušebny, aby pro nás připravili náruč tónů, plných míru a lásky.  Co však my 
ostatní, kteří neumíme hrát na housle? Ptejme se sami sebe. A dopřejme si  radost  z drobných dobrých skutků.

Každý má nějaké své koníčky. Já si našla zálibu ve čtení. Jakmile se naskytne příležitost, sednu si a čtu. 
Nejraději mám detektivky a knížky o upírech. Jiné žánry moc nevyhledávám. Oblíbila jsem si knížky Harryho 
Pottera. Psaní Joanne Rowlingové je neskutečně promyšlené, napínavé a velice zajímavé. Když si představím, co 
všechno vymyslela, je to až neuvěřitelné.

Knížky, které jsou napínavé, ve mně vzbuzují touhu číst dál, dokud se nedozvím konec příběhu. Někdy 
dokonce ztrácím pojem o čase. Stává se mi to často. Jednou jsem dokonce četla knížku, a nemohla jsem ji odložit. 
Už jsem ani nevnímala, kterou čtu kapitolu. Když jsem knížku dočetla a zaklapla ji, bylo šest hodin ráno. Vím, že 
je to nezdravé a dávám si pozor, abych šla v deset spát, ale občas čtu až do rána.

Knížky jsou něco jako jedna část mé duše. Přenáší na mě své nálady. Někdy jsem smutná a jindy zase veselá 
jen díky knížce. Je to jako magnet. Táhne mě přemýšlet o ději, až občas zjišťuji, že naprosto nikoho nevnímám.

Občas se mi taky stane, že nemám co číst, protože čtu moc rychle. V takových chvílích sáhnu po staré knížce 
a přečtu si ji znovu. Nevím, jak jinak mám svou lásku ke knihám popsat. Ony mě prostě naplňují. A hlavně - 
mnohem radši mám knížku než film, protože při knížce mohu fantazírovat, je v ní více údajů a podrobností.



Vzhledem k mírné zimě koncem minulého roku se mohlo stavět 
až do 15. prosince, pak firma pustila dělníky na Vánoce a stavbu 
zastavila. Po Novém roce se ještě pár dní stavělo, ale s příchodem 
sněhu stavění řadů i přípojek skončilo a začíná znovu až teď v břez-
nu po oteplení. Potrubí je totiž ze silného a ohebného plastu, který 
však při nízkých teplotách může praskat. Pokládat ho při teplotách 
okolo nuly, a tím spíš při mrazech, jaké panovaly v únoru, tedy zna-
mená riskovat, že v potrubí v zemi může zůstat prasklina, která se 
pak těžko hledá. Podle sdělení stavbyvedoucího bude zahájení 
prací po zimě záviset i na tom, kdy rozmrzne půda v hloubce. 

Také  byla mrazy zdržena, mimo jiné proto, 
že pracovníci provozovatelské společnosti ITV měli starosti s tím, 
aby něco nezamrzlo v už hotových objektech, zejména na vodoje-
mech. Montáž vodoměrů začne také v březnu, ovšem jen na 
vodovodu postaveném v r. 2010 Regionem Jih, tj. na "přivaděči". 
Tento vodovod je už od poloviny roku 2011 zkolaudovaný a od 
poloviny letošního ledna připravený k odběru. Jestliže máte štěstí a 
bydlíte u přivaděče, můžete hned po připojení vodoměru a uzavření 
smlouvy o odběru s provozovatelem vodovodu odebírat vodu. Z po-
bočních řadů, které staví obec, bude možné odebírat vodu až po ko-
laudaci, tedy po dokončení celé stavby letos v létě.

Teď v březnu se začnou stavět taky . Máte-li hotový 
projekt, zavolejte v pracovní době na číslo 602 200 539 panu Ursa-
cherovi, který je v dodavatelské firmě mistrem a má na starosti do-
dávku přípojek. Domluvte se s ním především, kdy by vaše 
přípojka mohla být zhotovena. Jestliže váš dům leží u přivaděče, 
může se v podstatě připojit hned, záleží jen na kapacitě dodavatel-
ské firmy. Jestliže leží u některého z obecních řadů, záleží na tom, 
jak je výstavba tohoto řadu daleko. Aby se přípojka mohla napojit 
na řad, musí být řad celý hotový, musí být naplněn vodou a musí 
na něm být provedeny tlakové zkoušky. Jestliže řad, ke kterému se 
máte připojit, ještě není hotový, určitě nezačínejte s výkopy u sebe 
na zahradě, protože byste ji měli zbytečně dlouho rozkopanou.

Když vám pan Ursacher řekne, kdy by mohla být vaše nemovi-
tost připojena, dohodněte se s ním, co budete muset připravit, to 
může být u každého domu trochu jiné. Před stavbou přípojky musí-
te podepsat smlouvu s obcí o investičním příspěvku a tento příspě-
vek zaplatit. Formulář smlouvy dostanete na obecním úřadu nebo 
najdete na webu obce. 

Pokud jde o zemní práce na vašem pozemku, které musíte 
provést vlastním nákladem, můžete se dohodnout například s Marti-
nem Sechovcem nebo s některým jiným bagristou. Můžete také vy-
užít nabídky dělníků firmy Energie, rozhodně ale porovnejte ceny, 
abyste neplatili zbytečně moc. Pamatujte na to, že majitel domu 
musí připravit zemní práce na vlastním pozemku (včetně případné-
ho prostupu zdí nebo plotem) a navíc jen toto: 

u vodovodní přípojky: vodoměrnou šachtu, je-li podle pravidel 
potřeba,

u tlakové kanalizační přípojky: elektrickou přípojku k čerpadlu,
u gravitační kanalizační přípojky: potrubí na vlastním pozemku.
Určitě tedy neplaťte zemní práce na veřejném prostranství ani 

například vodovodní potrubí.
 V souvis-

losti s výstavbou nové ČOV se letos v létě současně provede i re-
konstrukce staré ČOV. V nové ČOV počítáme i se zařízením pro 
navážení fekálií z domovních jímek, protože i po výstavbě kana-
lizačních řadů to bude pořád ještě potřeba. 

V okolních čistírnách většinou fekální vozy nepřijímají, v po-
slední době je přestaly přijímat i Mnichovice, ale tam by je snad za 

pár týdnů měli - aspoň dočasně - znovu začít přijímat. Mají tam 
totiž problém s tím, že se jim v čistírně rozmnožila nějaká "vlákni-
tá" bakterie, kvůli které čistírna špatně čistí a vypouštěná voda ne-
splňuje zákonné požadavky. Jak mi sdělil mnichovický starosta 
Petr Schneider i vedoucí Veřejných služeb Mnichovice pan Čán-
ský, dělají teď opatření, aby se této špatné bakterie zbavili a jak 
doufají, za pár týdnů budou fekály opět přijímat. Ovšem jen na 
omezenou dobu, protože požádali o dotaci na rekonstrukci čistírny 
a až tato rekonstrukce začne, budou fekály opět odmítat. Doufám, 
že v tu dobu je už bude moci přijímat čistírna v Ondřejově. 

. Jak už možná víte, 
počítáme s výstavbou nové ČOV pro Turkovice, západní část On-
dřejova a Lensedly. Tato čistírna bude umístěna u poslední serpenti-
ny, když se sjíždí z Turkovic ke Šmejkalce. V současné době 
dokončujeme jednání s vlastníky pozemku a v nejbližší době vypí-
šeme výběrové řízení na projekt, po jeho vyhotovení požádáme 
o územní rozhodnutí a stavební povolení. 

V minulém čísle jsem děkoval ondřejovským hasičům a 
Markétě Tlamichové, kteří se zasloužili o vylepšení výzdoby 
vánočního stromu. Chci také poděkovat hostům a personálu vinár-
ny Absolutní nepohoda, jmenovitě K. Kabeláčovi, F. Pavlasovi, M. 
Halaštovi, J. Markovi, J. Hejmovi st., D. Valentové, P. Voborníkovi 
a B. Havránkovi, kteří na novou výzdobu finančně přispěli. Pro-
tože výnos své sbírky nám doručili až po uzávěrce vánočního čísla, 
nemohl jsem jim poděkovat tehdy a činím tak až dnes.

Bohužel krásný vánoční strom nám nevydržel dlouho: asi po 14 
dnech neznámý vandal nebo vandalové stahali a zcuchali dráty svě-
telných řetězů a na několika místech je přepálili snad zapalovačem 
- když se pod strom podíváte, stopy jejich řádění uvidíte. Vždycky 
mě naštve, když někdo jen ze zloby a hlouposti zničí něco hezkého 
nebo užitečného, co jiným lidem dalo práci udělat. Je to smutné, 
ale je to tak: i takoví pitomci mezi námi žijí. Kdybyste někoho ta-
kového viděli při jeho "práci", jistě víte, co s ním máte udělat. 

Proti schválenému rozpočtu na rok 2011 jsme měli přibližně 
o 9 mil. Kč vyšší příjmy (schválené 59,866 mil., skutečné 68,853 
mil.), přibližně o 4 mil. Kč vyšší výdaje (schválené 59,284 mil., 
skutečné 63,534 mil.), výsledný přebytek rozpočtu (rozdíl mezi pří-
jmy a výdaji) je 5,319 Kč. Přitom jsme kromě stavby vodovodu a 
kanalizace zaplatili také 2,83 mil Kč Regionu Jih.

Podrobné výkazy příjmů a výdajů za minulý rok najdete na 
webových stránkách obce (www.obecondrejov.cz), v menu jděte 
na "Výběrové řízení na úvěr" a tam klikněte na soubor "FIN2-12M 
prosinec 2011.zip ".

Ke konci roku jsme na účtech měli 6,1 mil. Kč, k 9. březnu 
2012 tam máme už 15,4 mil. Kč. Samozřejmě nás v letošním roce 
čekají hodně velké výdaje, ale zatím se naše hospodaření vyvíjí vel-
mi dobře.

K dofinancování stavby vodovodu, kanalizace a ČOV jsme 
vypsali výběrové řízení na investiční úvěr do 15 mil. Kč se 
splatností do 10 let, s pohyblivou úrokovou sazbou a možností 
kdykoliv úvěr předčasně splatit nebo nedočerpat bez sankcí. 
Vítěznou nabídku podala Česká spořitelna, úroková sazba u ní je 
1M PRIBOR + 0,79 %, kde "PRIBOR" je úroková sazba, za kterou 
si mezi sebou půjčují banky. Tato sazba se mění, v současné době 
je 0,96 %, to znamená, že výsledná úroková sazba, kterou teď 
budeme platit, je velmi nízká: 1,75 %. 

 najdete na téže stránce mezi 
dokumenty pro výběrové řízení pod položkou "Návrh rozpočtu Ob-



ce Ondřejov 2012 ". Rozpočet bude zastupitelstvo projednávat po 
vyhodnocení výběrového řízení na úvěr a uzavření smlouvy. Může-
te si tam všimnout, že rozdíl mezi pravidelnými příjmy a nezbytný-
mi výdaji je okolo 5 mil. Kč. To znamená, že každý rok můžeme 
prakticky 5 milionů korun použít na nějaké rozvojové investice. 
Dnes je to samozřejmě především vodovod, kanalizace a ČOV 
Ondřejov. Po jejich dostavbě se budeme muset rozhodnout: 
můžeme co nejrychleji splatit úvěr (zvládli bychom to asi do 
3 let); jestliže ovšem začneme se stavbou ČOV v Turkovicích a 
úrokové sazby zůstanou stejně nízké jako dosud, bylo by 
rozumnější splácet úvěr v termínech podle smlouvy a peníze, které 
ušetříme, použít na tuto další stavbu i na další investice (komunika-
ce, rekonstrukce školy atd.). Budeme se samozřejmě pokoušet 
o další dotace.

V současné době se o něm jedná hlavně mezi ODS (která je pro-
ti) na jedné straně a TOP09-STAN (Starostové a nezávislí, kteří 
nový zákon nejvíc prosazují) na druhé straně. Ministerstvo financí 
předložilo návrh, podle kterého by si ve svých příjmech výrazně 
polepšily všechny obce a všechna města kromě čtyř největších, kte-
rá dnes dostávají na jednoho svého obyvatele daleko víc než ostat-
ní: Prahy, Brna, Ostravy a Plzně. Na našem obecním úřadu můžete 
vidět vlajku, na které je nepoměr mezi příjmy na jednoho občana 
Ondřejova a jednoho občana Prahy znázorněn. 

Na počátku letošního roku schválila poslanecká sněmovna tento 
zákon v prvním čtení a přikázala ho svým výborům k projednání. 
To ještě neznamená vítězství, ale je to velmi nadějné. Například na-
še obec by podle tohoto návrhu dostala každoročně o přibližně 3,5 
mil. Kč víc než dnes - pak bychom tedy mohli ročně investovat až 
8 mil. Kč. Nový zákon o rozpočtovém určení daní, bude-li schvá-
len, začne platit asi od počátku příštího roku.

Jako každou zimu, i letos se někdy stalo, že popeláři nechtěli za-
jíždět do míst, kde by riskovali uvíznutí vozu nebo dokonce neho-
du. Naši chlapi se opravdu snaží posypat všechny problémové 
komunikace, ale někdy to opravdu nejde, hlavně když právě v noci 
před vyvážením popelnic sněží.

Snažíme se udržovat místní komunikace sjízdné a popeláři se ta-
ké snaží, ale nežijeme v rovině a za nepříznivého počasí jsou někte-
rá místa pro těžký a velký popelářský 
vůz prostě nesjízdná. Řidič nesmí ris-
kovat, že někde uvízne nebo dokonce 
že se dostane do nekontrolovatelného 
sešupu. Proto prosím všechny, kdo 
bydlí v takových špatně sjízdných 
místech, aby se nezlobili, když tam 
popeláři nezajedou. Když počasí vy-
padá špatně, radši svou popelnici za-
vezte na lepší místo, kam se popeláři 
určitě dostanou. 

Takové je i ustanovení platné vy-
hlášky obce o nakládání s komu-
nálním odpadem: "V době zhoršené 
sjízdnosti místních komunikací 
(např. kvůli sněhu nebo náledí) není 
zaručen odvoz zbytkového odpadu ze 
všech sběrných míst na pravidelné 
trase svozového vozu; v takovém pří-
padě občan vystaví sběrné nádoby na 
nejbližší komunikaci na trase svo-
zového vozu, která je pro tento vůz 
sjízdná." 

Na zasedání dne 15. prosince 2011 oznámil Karel Znamenáček, 
že se vzdává mandátu zastupitele. Na jeho místo nastoupil Jan 
Brabec a na zasedání dne 23. ledna složil zákonem předepsaný 
slib. Na tomto zasedání byl také zvolen nový předseda kontrolního 
výboru Martin Neumann a nový předseda finančního výboru 
David Kvapil. 

Byla ustavena nová školská rada, která se skládá ze 6 členů. 
Dva z nich jsou voleni rodiči, dva jsou voleni pedagogickými pra-
covníky školy a dva jsou voleni radou obce. Nová školská rada má 
toto složení: Jana Štichová a Josef Hájek za rodiče, Hana Chaloup-
ková a Věra Hudcová za učitele a Luděk Řezba a Martin Machá-
ček za obec. 

Od počátku školního roku se v mateřské škole provádí měření 
radonu. Protože detektory musí být vystaveny na místě přibližně 
rok, výsledky budeme znát přibližně v září 2012. 
Škola i Obec Ondřejov schválily ukončení dohody se Zvánovi-

cemi o tom, že tamní školka bude detašovaným pracovištěm naší 
mateřské školy. Školka tam vznikla v r. 2010, vešlo se do ní tehdy 
9 dětí, a aby Obec Zvánovice nemusela zřizovat vlastní 
právnickou osobu - příspěvkovou organizaci, která by školku 
provozovala, uzavřeli jsme s nimi dohodu, podle které jejich 
školku provozovala naše škola. Tím jsme jim pomohli vyhnout se 
velkému papírování, které je s vlastní školou vždy spojeno. Od té 
doby si Zvánovičtí školku ještě rozšířili a souhlasí s tím, že si ji už 
budou provozovat sami.

Jedna z prvních vyhlášek, které naše zastupitelstvo přijalo ve 
volebním období 2006-2010, se týkala hracích automatů. V té do-
bě (v březnu 2007) nebylo ještě možno zakázat je úplně, mohlo se 
jen vymezit, v kterých místech a kterých časech se mohou provo-
zovat. Proto jsme je povolili jen v chatové osadě Lipská a v době 
od 23 do 5 hodin a počítali jsme s tím, že je tam nikdo nebude 
moct provozovat, i kdyby chtěl. Všude jinde v naší obci jsou hrací 
automaty už od března 2007 zakázané.

Jenomže ministerstvo financí a provozovatelé automatů, kteří 
na nich vydělávají velké peníze, vymysleli fintu, podle které 
novější typy, tak zvané "videoloterijní terminály", vlastně nejsou 



hrací automaty, ale "jiná technická zařízení", proto se na ně ne-
vztahují vyhlášky obce a ministerstvo je může povolovat i bez sou-
hlasu a bez vědomí obcí. Nepochybuji o tom, že v této věci panuje 
na odboru loterií ministerstva financí velká korupce. 

Naštěstí tady máme ještě rozumný Ústavní soud a ten v jednom 
svém nálezu rozhodl, že i videoloterijní terminály jsou hrací auto-
maty a že tomu tak bylo vždycky. 

To znamená, že ty dva videoloterijní terminály v naší hospodě 
jsou povoleny v rozporu s vyhláškou obce. Napsal jsem na minis-
terstvo financí dopis, kterým ho žádám, aby postupovalo podle 
ustanovení § 42 odst. 1 zákona o loteriích a své povolení ne-
prodleně zrušilo. Jestliže tak neučiní do 30 dnů od obdržení naše-
ho dopisu, budeme ho žalovat u Ústavního soudu, protože 
porušuje ústavně zaručené právo naší obce na samosprávu. Kopie 
dopisu je vyvěšena na obecní vývěsce na náměstí.

Nové lampy svítí dobře (zatím nám jen jednou museli v záruce 
vyměnit výbojku); horší je to se starými kabely a ještě horší je to 
tam, kde se dělají zemní práce.

První velká porucha byla způsobena tím, že se při stavbě 
vodovodu překopl kabel veřejného osvětlení před farou. Tím pře-
stala svítit světla od jižní strany náměstí přes Horku a Šeblák až 
skoro k Choceradské. Trvalo nějaký čas, než tu poruchu našli a 
opravili. No a nedávno to začalo zase  na stejné trase: napřed vypa-
dl jistič jednou týdně, pak po dni, pak po pěti minutách po zapnutí 
a nakonec okamžitě. Takové poruchy se špatně hledají. Pan 
Hlávka, který nám veřejné osvětlení opravuje, nakonec zjistil, že 
až ke křižovatce Jižní a Sukdolské je kabel v pořádku, ale tam na 
křižovatce je někde nakoplý. A detektivka se blíží k rozuzlení: 
v těch místech asi před čtvrt rokem pokládala jedna firma pro ČEZ 
elektrickou přípojku a při tom nejspíš kabel narušila. Teď je zase 
porucha veřejného osvětlení v ulici Na Křížku, pravděpodobně 
souvisí s výkopem pro vodovod a kanalizaci v horní části Křížku. 
No a ke všemu nám jeden zuřivý řidič naboural stožár osvětlení 
v Družstevní ulici.

V naší vesnici v Třemblatech stála od nepaměti na návsi před 
Pácovou hospodou zvonička. Jak léta ubíhala, zvonička chátrala a 
jednoho dne místní občané rozhodli, že by se této místní památce 
mohl dát „nový kabát“. A začalo se tím nejdůležitějším - 
chybějícím zvonem. Říká se, že tento zvon byl odcizen za války 
nacisty, kteří z něj nechali lít kule. Nikdo již ale neví, kdy přesně a 
kam zvon zmizel. Proto se místní občané spolu s Osadním 
výborem Třemblat rozhodli uspořádat veřejnou sbírku na zvon 
nový. Kasička byla vystavena v prodejně potravin paní Lacinové a 
místní občané, kterým záleží na vzhledu obce a na udržení 
památky, do ní postupně vybrali 3920 Kč. To by ale bylo málo, 
protože cena na vyrobení nového zvonu byla 9400 Kč. Díky 
finančnímu příspěvku Obecního úřadu Ondřejov se podařilo zvon 
doplatit. Navíc se ušetřilo dalších 8000 Kč za montáž zvonu, 
čehož se zhostili třemblatští dobrovolní hasiči.

Slavnostní zavěšení a rozeznění zvonu bylo uskutečněno 
symbolicky před vánočními svátky dne 23. 12. 2011 za velké 
účasti místních občanů i hostů z okolních vesnic. Po slavnostním 
projevu členky osadního výboru paní Štolcové, pana starosty 
Macháčka, zástupce místních dobrovolných hasičů pana Povýšila 
a za zvuků vánočních koled byl zvon rozezvučen. 

Při této slavnostní akci jsme si zazpívali koledy u betléma, 
který byl postaven vedle zvoničky, popíjeli čaj a svařené víno a 
k tomu zakusovali vynikající vánoční cukroví a štrůdl. Každý si 
mohl novým zvonem zazvonit a využili toho jak malí, tak i velcí. 
Děti měly možnost si s pomocí rodičů poslat rozsvícené balónky 
štěstí do ztemnělé oblohy, která se v tu chvíli rozzářila, obrazně 
řečeno, tisíci světýlky. Rozcházeli jsme se do svých domovů 
příjemně naladěni sváteční atmosférou nadcházejících vánočních 
svátků. 



objevilo se na plakátech v polovině prosince. To žáci ZŠ v On-
dřejově dávali svým spoluobčanům na vědomí, že vedle už tra-
diční mše Jakuba Jana Ryby se tu rodí další vánoční tradice – 
OŽIVLÝ BETLÉM. Ačkoli je u nás letošní zima na sníh skoupá, 
přece příroda pomohla na 21. prosinec vytvořit na trávníku za 
kostelem alespoň lehký sněhový koberec, na němž se objevila bet-
lémská stáj se svatou rodinou, pobíhajícími pastýři a důstojně se 
vznášejícími anděly. Bylo jasné, že betlémský příběh se tu dnes 
odehraje, i když národ drží státní smutek za zesnulého bývalého 
prezidenta Václava Havla. 

Když paní učitelka Vomáčková v úvodu vyslovila větu, že pan 
prezident Václav Havel by se snad nezlobil, že v tento den hrají dě-
ti divadlo, měla jsem chuť všechny ujistit, že by se nezlobil docela 
určitě. Vytanula mi v mysli vzpomínka na to, jak ondřejovští školá-
ci byli před Vánoci roku 1993 pozváni na Pražský hrad a navštívili 
i pana prezidenta Havla. Jak přišli k té cti? Nevybral je ani los, ani 
počítač. Byla to zasloužená odměna za vítězství v české části mezi-
národního projektu vyhlášeného Helsinským občanským shromáž-
děním a českým Sdružením pro ekologickou výchovu. Žáci 
tehdejšího 7. a 8. ročníku se zamýšleli nad tím, jak se lidé na Zemi 
chovali a chovají, a jak by se chovat měli k přírodě i k sobě navzá-
jem. A také jaký trest by mohl stihnout lidstvo, nebude-li jejich 
chování ohleduplné. Své nápady pak žáci shrnuli do rozsáhlejší li-
terární práce a právě ta byla porotou oceněna. Bylo mi líto, že si tu 
odměnu nemohou vybrat všichni. Měli jsme dovoleno vyslat jen 
dva zástupce, ale usmlouvala jsem nakonec zástupců sedm.

Na Hradě jsme se s průvodcem dostali i do míst, kam se běžný 
návštěvník nepodívá, a v přesně stanovený čas jsme se pak měli 
sejít s panem prezidentem. Nečekaně však za námi přišla pra-
covnice prezidentské kanceláře se zprávou, že pan prezident byl 
nečekaně odvolán k jakémusi jednání mimo Hrad, a proto se se-
tkání odkládá. Bála jsem se, aby nebylo odloženo úplně, ale asi 
za dvě hodiny se pan prezident vrátil. Jak nepodobný byl však to-
mu, koho jsme viděli o den dříve v televizi! Tam při setkání s dět-
mi z dětských domovů usměvavý a hovorný, zde jako by nás ani 
nevnímal, jako by jen opakoval, co mu někdo nadiktoval. Musel 
mezitím prožít něco moc zlého.

Nejmladší účastník setkání předal panu prezidentovi knihu s ví-
těznými pracemi a ten, jako by dostal náhlé vnuknutí, řekl: „Bu-
dou Vánoce, to bychom si mohli zazpívat nějakou koledu.“ 
Nečekali jsme na nic a hned spustili Nesem vám noviny, možná 
byl tou naší rychlou reakcí překvapen, ale když jsme ještě popřáli 
Dej Bůh štěstí, nesměle se přidal. Cítili jsme při tom zpěvu, že se 
k nám odkudsi z dáli vrací, že už nás jeho do té chvíle nepřítom-
né oči vidí. A když zaznělo Narodil se Kristus Pán, už tu s námi 
opravdu byl. 

Loučil se s úsměvem, ale nerad: „Už musím jít vládnout. A vy 
se jděte učit, ať to tu můžete brzy převzít. A dělejte to líp, než 
my.“

Kéž by ho koledy, které dnes zazněly v oživlém Betlémě, 
dokázaly přivolat jako tenkrát. Ale zázraky se – bohužel – nedějí.



Skoro dvacet let trvala přestávka v práci ondřejovských ochotní-
ků, ale nástup nové generace stojí za to. Po prvním kusu „Dobytí 
severního pólu“ a druhém „Záskok“, přišlo na řadu představení 
třetí, a to opět Svěráka - Smoljaka „Akt“. Musím se přiznat, byla 
jsem na tomto představení poprvé, a to z toho důvodu, že jsem se 
odmítala účastnit závodu o místo v hledišti. Vždyť na každém le-
tošním představení bylo v sále kolem 280 diváků a při těch 
prvních byla spousta lidí, kteří se do sálu prostě nevešli. 

Tato veleúspěšná představení jsou dílem pár lidí. Původní nápad 
vyšel od ondřejovských hasičů, kteří si chtěl "Cimrmana" zahrát 
jen tak pro sebe. Ale chyběl někdo, kdo by to celé dal dohromady. 
A toho se vlastně náhodou ujala Jana Sloupová, která pochází z ro-
diny místních Fričů. A hudbu, techniku, elektroinstalaci měli jako 
vždycky i v minulosti na starosti Pavel, Luďa a Míla Řezbovi. Pod 
vedením režisérky nastudovali představení Petr Kölbl, Míra Janou-
šek, Tomáš Keclík, Martin Neumann, Jan Šafra a Míra Šebek.

Musím říci, že přestože dobře znám všechny herce od dětství, 
byla jsem neskonale překvapená a nadšená jejich výkony. 
A nadšeno bylo spolu se mnou i všechno obecenstvo. Jana roz-
hodně perfektně rozdělila role. Představitele bych hlavně chtěla po-
chválit za bezvadně zvládnutý mluvený projev, bezchybné 
narážky, ale i zpěv a pohyb byly báječné, a herci sklidili velké ova-
ce. Třeba pohybové kreace Tomáše Keclíka jsou nezapomenutelné. 
A to prý se, podle slov režisérky, nechtěli pánové k takovým výstu-
pům vůbec propůjčit. Bylo vidět, že režie je dobře promyšlená a 
práce, kterou do představení Jana Sloupová musela vložit, se 
opravdu vyplatila. Gratulujeme.

Ještě bych ráda dodala, že všichni zúčastnění se podíleli na pří-
pravě scénáře, protože ho nedostali, jak jsem si bláhově myslela, 
hotový, jen ho nastudovat. Sehnat si museli i své kostýmy, sami si 
vyráběli i všechny rekvizity a kulisy. A jestli si někdo myslí, že při 
tak obrovské návštěvě si každý přišel na pěknou sumičku, hluboce 
se mýlí, protože peníze, co zbydou po odečtení nákladů, dostanou 
ondřejovští hasiči na vybavení svého pracoviště. Hrají tedy vyslo-
veně jen pro radost svou i publika. 

Chci věřit, že „Akt“ nebyl představením posledním - alespoň 
jsem takový náznak zaslechla. Máme se tedy opět na co těšit.

V sobotu 3. září 2011 se od 13:00 hodin na třemblatských  past-
vinách konala okrsková soutěž Okrsku č. 2 - Senohrabsko. 

Přípravy na celou soutěž probíhaly již od pátečních od-
poledních hodin. Nepodcenili jsme důležitost tohoto každý rok ve-
lice vyhroceného klání a tak jsme si všechny úkoly rozdělili již 
v předem konané schůzi. A jak se zpívá v jedné písničce „ten umí 
to a ten zas tohle“, tak přesně v tomto duchu přípravy probíhaly. 
Občerstvení bylo opravdu hojné a tak si každý přišel na své. 

Začátkem celé soutěže se stala, ne všemi zrovna oblíbená, štafe-
ta. Tu museli absolvovat vždy čtyři členové z družstva žen i mužů 
mladších. Časy jednotlivců se poté sčítaly do celkového času druž-
stva. Z naší skupiny žen musím vyzdvihnout především Janu 
Křenařovou, která se umístila ze všech žen na krásném třetím 
místě. U mužů se překvapení nekonalo.

Celé odpoledne pokračovalo požárními útoky. Muži starší ne-
zklamali a to i přestože  obsadili třetí, zároveň však poslední 
místo. Muži mladší neměli také štěstí a tak v celkovém hodnocení 
skončili jako pátí. A konečně zde máme naše reprezentační druž-
stvo žen, které zachránilo čest celého sboru dobrovolných hasičů 
Třemblat. Jejich první pokus nebyl až tak zdařilý. Ale v druhém 
pokuse snad holky ani neběhaly, ale létaly. Vše cvaklo a povedlo 
se na jedničku. Celá sehranost týmu klapla a proto si tento jedno-
značně nejlepší pokus zasloužil ocení nejvyšší. Tím byl putovní 
pohár. Poprvé v nových dějinách SDH Třemblat ženy mladší vy-
bojovaly tento pohár. Za zády nechaly jak Senohraby, tak své nej-
větší rivalky Zvánovice. Tímto výsledkem propukly oslavy, které 
nebraly konce. Muži starší se k večeru rozhodli, že nechtějí být 
v ničem pozadu a štafetu si již ve značně upraveném stavu také vy-
zkoušeli. 

Mohu snad soudit dle zábavy, že tato soutěž se velice povedla. 
Účastníci z ostatních sborů nezklamali a v našem vítězství nás 
podpořili až do pozdních večerních hodin.

Tímto bych chtěla poděkovat všem, kdo se na této soutěži, jak 
na přípravě, tak průběhu, podíleli. Hlavní díky patří panu Hrůn-
kovi za poskytnutí pozemku a především fanouškům za vytvoření 
skvělé atmosféry.

A mé soukromé poděkování patřím holkám z týmu. Holky dě-
kuji, že jsme to takto zvládly, no a doufám, že letos výhru obhájí-
me ve stejném složení  (platí obzvláště pro strojníka).



Sobotní odpoledne 6. 12. 2011 bylo plné očekávání, neboť le-
tošní Mikulášská nadílka měla bohatý program. Malí andílci roz-
dávali dětem štěstí, lásku a zdraví do pohárků, které si děti musely 
vyrobit samy. Všechny to zvládly bez problémů. Po té na pódiu za-
tančili pejsci z Kynologického centra v Ondřejově. Byli úžasní. 
Venku se začalo stmívat, Mikuláš se blížil... kouzelnou před-
vánoční atmosféru nám připomněly děti z hudebního kroužku 
 SKC, kde je hru na kytaru učí pan Beránek. Zazpívaly a zahrály 
několik vánočních koled. Všem se moc líbily. Mikuláš už byl za 
dveřmi a nám zbývalo posledních pár minut, abychom se naučili 
básničku, kterou přivoláváme Mikuláše s jeho družinou. Děti se ji 
naučily během chvilky, mohli jsme tedy v sále zhasnout světla a 
očekávat příchod Mikuláše. Nejprve byly děti nesmělé a myslíme, 
že se i trochu bály čertů, nakonec ale říkaly básničky a zpívaly 
písničky. Mikuláš se svými anděly obdaroval a jistě i potěšil všech 
96 dětí. 

Omlouváme se všem, kteří se této nadílky zúčastnili, za tech-
nické problémy s mikrofonem. Nebylo to příjemné pro nikoho a 
doufáme, že tato situace na našich dalších akcích nenastane. 

S Mikulášskou nadílkou nám pomohla především paní Martina 
Wunderlichová a  p. Oudová, které pracují ve firmě Playmobil 
v Průmyslovém parku Cheb a věnovaly našim dětem  hračky, dále 
p. V. a H. Deverová, p. Hejma ,  p. Chytrová a p. Šmíd. Děkujeme.

Další poděkování patří maminkám, které pro děti napekly 
moučníky a hasičům, kteří připravili sál a zajistili občerstvení bě-
hem celého programu. A v neposlední řadě děkujeme především 
rodičům za dobrovolný příspěvek a za jejich účast se svými dětmi.

Ve středu 1. února se uskutečnil zápis budoucích prvňáčků do 
školy. Tradice konání zápisu v prostoru 1. třídy pokračuje, a tak se 
děti se svými rodiči dostavily na místo, kam budou od září 2012 
skutečně každodenně docházet a usedat do školních lavic.

Podrobnosti vám přineseme v dalším vydání Ozvěn.

Vánoční doba je již měsíc za námi, a tak jako každým rokem, 
nastala příležitost k veřejnému skládání účtů z činnosti velkého po-
čtu přátel, kteří se podíleli na uskutečnění časově náročného hu-
debního programu.

Začali jsme 11. 12. společnou zkouškou v Jiráskově knihovně 
v Mnichovicích. Bylo potěšitelné, že mezi nás přišel jednak nový 
dirigent a také kolega varhaník. Hlavním problémem letošního 
vánočního programu totiž bylo zajištění dvou paralelních 
půlnočních mší v Mnichovicích a v Ondřejově, což samozřejmě 
bez dvou dirigentů a varhaníků nejde. Úsilí kolegů při shánění 
obou klíčových osobností bylo nakonec korunováno úspěchem a 
myslím, že není příliš mnoho farností, které by dokázaly něco 
podobného uskutečnit. Můj srdečný dík patří všem muzikantům, 
kteří bez komplikací vytvořili dva hlasově vyvážené soubory 
včetně sólistů, takže klasická půlnoční muzika zazněla ve dvou 
kostelích naší farnosti.

Zmíněným půlnočním mším ovšem předcházely ještě dva kon-
certy. V  Ondřejově 17. 12. a v Praze v Betlémské kapli 22. 12. 
Jsem velice potěšen tím, že v této zprávě mohu zmínit obě události 
současně, protože existuje již významná skupina instrumentalistů 
i zpěváků, kteří se obou koncertů aktivně účastní. To svědčí 
o vzrůstu výkonnosti zdejších muzikantů a o zlepšování naší 
úrovně, přestože se vídáme zpravidla jen jednou ročně.

Díky úsilí paní učitelky Vomáčkové se v Ondřejově na progra-
mu významně podílela i velká skupina žáků vyšších tříd zdejší ško-
ly, z nichž několik potom také zpívalo mši.

Ve zcela zaplněné tělocvičně vytvořilo vděčné publikum přívě-
tivou atmosféru podpořenou mj. vánočním punčem a vánočkou. 
Orchestr tvořený převážně hudebníky Říčanského komorního or-
chestru a sbor, kterému již zdaleka nestačí před několika léty zhoto-
vené praktikábly, odvedly velmi dobrý výkon po zásluze 
odměněný vděčným publikem.

Koncert v Betlémské kapli je oficiální záležitostí Fakulty strojní 
ČVUT v Praze. Koná se pod záštitou děkana a Akademického sená-
tu fakulty. V úvodní části se tradičně prezentoval dětský soubor 
CARMINA ZUŠ Turnov a sólisté Markéta Sinkulová a Lukáš 
Kutman s náročným programem. Letos jsme navíc přivítali soubo-
ry NOKTURNO ze Sezimova Ústí, Emauzský orchestr a sbor - 
Praha a velmi mnoho kamarádek a kamarádů z dalších pražských 
souborů. Tím se stalo, že na pódiu bylo více než 140 zpěváků a in-
strumentalistů. Těm všem patří můj mimořádný dík, protože bě-
hem jediné zkoušky bezprostředně před koncertem se podařilo 
z muzikantů, kteří se většinou viděli poprvé, vytvořit skvělé těleso 
spojené jedinou myšlenkou – odevzdat maximální možný výkon. 
Podle reakcí posluchačů ve zcela obsazené kapli, která je také ofici-
ální aulou Českého vysokého učení technického v Praze, jsem si 
jist, že se to podařilo.

Po obou půlnočních byla před námi poslední dvě vystoupení 
v době hlavních vánočních svátků - mše v Hrusicích a koncert 
v zámku v Kostelci nad Černými lesy - obojí 26. 12. Mše v Hrusi-
cích byla pouze s varhanním doprovodem, protože kůr je tam vel-
mi malý a ani silně zredukovaný orchestr by se tam nevešel.

Na zámku v Kostelci jsme hráli již potřetí. Rytířský sál je pře-
krásně upraven, je tam výtečná akustika, auditorium pojme cca 
200 sedících posluchačů. Dlužno poznamenat, že sál byl zcela ob-
sazen a několik desítek našich příznivců vyslechlo muziku vestoje. 
Pro posílení vánoční nálady byl koncert zahájen společným zpě-
vem několika koled, čehož se po počátečním zaváhání zúčastnila 
většina posluchačů. Začátek mše (Kyrie) byl díky prof. Jaroslavovi 
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Srdečně děkuji obecnímu úřadu za přání a dárek 
k mým narozeninám, který mi předala paní Švandová a 
paní Klokočníková. Bylo to moc milé a ještě jednou 
všem děkuji. Jaroslava Havránková

Děkuji za milé přání a velice pěkný dárek k mým 
90. narozeninám, který mi s osobními dárky přinesly 
sympatické paní Naďa Brabcová a Jana Kulhánková. 
Srdečný pozdrav a dík. Květa Velková, Borka
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Šarounovi u varhan nesmírně emotivní a dlužno říci, že žádná 
z dalších částí ten počáteční vjem nezkazila.

Posledním provedením Rybovy mše byl koncert v kostele v Ří-
čanech, v podvečer dne 15. 1. 2012. Důvodem posunutí termínu 
o týden oproti obvyklé praxi byla další muzikantská povinnost, jak 
z dalšího vyplyne. S ohledem na nabitý celkový program bylo pou-
žito filozofické úvahy opírající se o to, že mnoho koncer-
tů s podobným programem probíhá již před Vánocemi v době 
adventní a je tedy zřejmě možné si Vánoce také o pár dní protáh-
nout, abychom si tu slavnostní náladu uchovali trochu déle. Zkouš-
ka před koncertem vypadala tak, že s posledními hudebníky přišli 
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do kostela i první posluchači, kteří tedy měli možnost poslechnout 
si kritické pasáže dvakrát. Po obvyklém zazpívání několika koled 
pak zazněla Rybova mše v popisovaném období naposledy.

Budiž mi dovoleno poznamenat, že Říčanský komorní orchestr 
absolvoval 13. 12. pod vedením dirigenta Pavla Chovance svůj tra-
diční předvánoční koncert. Dne 8. 1. 2012 pod týmž dirigentem a 
v součinnosti se zpěváky Pěveckého sboru benešovských učitelek 
a Sukova komorního sboru a dále s posilami z Nymburka provedl 
v Benešově v kostele Sv. Anny Partorální mši D-dur J. V. Kopřivy.

Závěrem mi budiž dovoleno konstatovat, že uvedených výsled-
ků bylo dosaženo díky nevšední ochotě všech zúčastněných vě-
novat v exponovaném ročním období statek nad jiné cenný – svůj 
volný čas - dobročinným aktivitám. Finanční výsledky plynou z ná-
sledujících údajů: Koncert v Ondřejově – 6400 Kč (ve prospěch 
školy 1400 Kč, pro Dětský domov Strančice 5000 Kč), Betlémská 
kaple (Dětská hematologie a onkologie Motol) 71 500 Kč, Koste-
lec (oprava kostela) 11 000 Kč, Říčany (oprava varhan) 7150 Kč.

Na tomto místě nezbývá než srdečně poděkovat sponzorům 
všech uvedených aktivit, bez kterých by nebylo možné uskutečnit 
celý program v popsaném rozsahu. Také horký čaj a tradiční 
vánoční pečivo po zpívání v kostelích je milou pozorností, za kte-
rou jménem muzikantů děkuji.

Varhanní partes hráli Marika Pečená, Jaroslav Šaroun, Martin 
Vošvrda a Jan Beránek. Jako sólisté se vystřídali Rachel Sklenič-
ková, Vanda Kadeřábková-Březinová, Terezka Boučková, Terezka 
Nováková, Anita Jirovská, Helenka Sochová, Lenka Kotková, Bá-
ra Čmelíková, Stanislav Mistr, Petr Jedelský, Jarda Jelínek, Petr 
Řeháček a Jan Ericsson. Naším novým dirigentem byl Jiří Kabát – 
violista, dirigent, skladatel a varhaník.

Bohužel ani tentokrát jsem se nemohl vyhnout k několika málo 
personálním změnám na poslední chvíli, což bylo způsobeno 
jednak mojí zapomnětlivostí a také poctivou snahou zajistit 
v daném okamžiku co nejlepší výkon celku. Velice prosím o las-
kavé omluvení těchto mých nedostatků, kterých se samozřejmě bu-
du snažit příště vyvarovat. Doufám, že tím dlouhodobě neutrpí 
přátelské vztahy, které jsou pro mne vždy posilujícím faktorem.

Obzvlášť milou skutečností je vzrůstající počet profesionálů, 
kteří jsou ochotni přijít ve vánoční době s námi zpívat a hrát, 
přestože právě ve zmíněné době je silná poptávka po muzikantech 
všeho druhu. Znovu vám všem – a nesmím zapomenout na mnoho 
kamarádů, kteří zajišťují rozrůstající se technické služby – srdečně 
děkuji za projevenou přízeň, návštěvníkům děkuji za stálou podpo-
ru. Nám všem přeji všechno dobré v roce 2012 a těším se na zkouš-
ky, které budou již za 10 měsíců!!




